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Designová studie modelu Epiq má výrazně 
tvarovanou kapotou. Leskle černá maska Tech-
Deck Face ukrývá radar a přední kameru. Po 
stranách se nacházejí LED moduly ve tvaru 
písmene T s  dvojí funkcí denního svícení 
a směrových světel. Přední LED Matrix světlomety 
jsou v nižší, sekundární poloze. Součástí robustního 
předního nárazníku je spoiler. Nízká, mírně se 
svažující linie střechy přechází ve střešní spoiler. 
Zadní partie vozu zaujmou robustním nárazníkem. 

Škoda Epiq bude první sériový vůz 
s minimalistickým interiérem v pojetí Modern 
Solid, který se zaměřuje na odolné a udržitelné 
materiály. Nabízí otevřenou odkládací schránku 
s  bezdrátovým nabíjením pro telefony ve 
středové konzoli. Fyzická tlačítka a haptické 
otočné ovladače usnadňují ovládání základních 
funkcí za jízdy. Digitální klíč umožňuje širokou škálu 
nastavení prostřednictvím chytrého mobilního 
telefonu. Simply Clever prvky se nachází také 
v zavazadlovém prostoru – háčky na tašky, cargo 
elementy, upevňovací prvky nebo odkládací 
prostor pod podlahou. 

Škoda Auto investuje do transformace 
v oblasti elektromobility 5,6 miliardy eur. Prvním 
vozem uvedeným v rámci nadcházející kampaně 
zaměřené na elektromobily bude kompaktní SUV 
Škoda Elroq, jehož představení je plánováno na 
podzim tohoto roku.

Nová Škoda Epiq

Model Škoda Epiq od roku 2025 rozšíří nabídku 
čistě elektricky poháněných vozů značky Škoda. 
Digitální designová studie ukazuje elektromobil 
ze segmentu malých městských crossoverů 
s cenou okolo 25 000 euro (630 000 Kč). Vyrábět 
se bude ve španělské Pamploně jako společný 
projekt vývoje a výroby značek Škoda, Cupra 
a Volkswagen. 

Malé SUV s délkou 410 cm bude mít dostatek 
prostoru pro pět osob a zavazadlový prostor 
o  objemu až 490 l. Slibuje mnoho nových 
technologií, možností konektivity a asistenčních 
systémů. Dojezd na jedno nabití má být přes 
400 km. Škoda Epiq také podporuje obousměrné 
nabíjení, což z vozu učiní pojízdné elektrické 
úložiště, jež může energii poskytovat domácím 
a jiným spotřebičům.
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Volkswagen nebude vyrábět ID.3 ve Wolfsburgu
Volkswagen ruší plánovaný přesun 

výroby elektrického modelu ID.3 do 
Wolfsburgu. Výroba kompaktního 
elektromobilu bude pokračovat výhradně 
v Sasku. Začátek montáže tohoto modelu 
v  hlavním závodě, plánovaný na léto, 
byl ofi ciálně odvolán. Model, jenž se měl 
stát třetí legendou značky, navazující 
na Brouk a  Golf, se totiž neprodává 
zdaleka tak dobře, jak původně vedení 
Volkswagenu ve Wolfsburgu plánovalo. 
Kvůli slabé poptávce po elektromobilech 
musel VW zkrátit směny ve své provozně 
čisté továrně na výrobu elektrických vozů 
v Sasku. Výroba ve Wolfsburgu se prozatím 
zaměřuje na výrobu vozidel se spalovacími 
motory a s hybridním pohonem, jako jsou 

Golf a Tiguan. V roce 2026 odtud vyjede 
elektrické SUV a později i nový elektrický 
Golf.

Honda a Nissan budou spolupracovat na elektromobilech
Nissan a Honda chtějí spolupracovat 

v oblasti elektrických vozidel a zkoumat 
společnou výrobu komponent a společné 
zadávání zakázek, protože se snaží 
snížit náklady. Nissan, japonský výrobce 
automobilů č. 3, a Honda, jako číslo 2, zváží 
společné sdílení a  společné pořizování 
náprav s  elektromotory a  dalších 
klíčových komponent pro elektromobily. 
Také se zaměří na sdílení technologií 
akumulátorů a softwarových platforem. 
Oblasti spolupráce se neomezují pouze 
na Japonsko. Mohou také expandovat do 
Severní Ameriky, kde Nissan i Honda mají 
velké výrobní kapacity, ale i do Evropy, kde 
bude potřeba s elektrickými vozidly splnit 
předpisy. 



výrazně zvýšila objem prodeje s výjimkou Indie, 
kde prodala o 5,8 % aut méně.

Do pokračující transformace směrem 
k elektrické mobilitě Škoda Auto v nadcházejících 
letech investuje 5,6 miliardy eur. Koncem roku 
2024 uvede první ze šesti nových elektrických 
modelů, kompaktní SUV Elroq. Vedle toho byla 
odhalena digitální studie malého městského SUV 
Epiq s plánovaným představením v roce 2025 
a cenou kolem 25 000 eur (630 000 Kč). Zatímco 
Elroq se bude vyrábět v Mladé Boleslavi, Epiq 
bude v rámci zvyšování synergií v rámci skupiny 
základních značek koncernu VW Brand Group 
Core vyjíždět ze závodu ve španělské Pamploně. 

Na závěr prezentace hospodářských výsledků 
členka představenstva za oblast Lidé a kultura 
Maren Gräfová připustila, že v rámci zefektivnění 
činnosti se může upravovat počet zaměstnanců. 
Bude se tak dít ve spolupráci s odbory Kovo 
a mělo by se jednat o přirozené odchody, nikoliv 
o propouštění.

Vyšší zisk s méně dodanými auty

Finanční výsledky společnosti Škoda Auto za 
rok 2023 překonaly nejen výsledky roku 2022, ale 
dokonce i posledního „předcovidového“ roku 
2019 ač bylo vyrobeno a prodáno méně vozů. 
Odložená poptávka z předchozích dvou let tedy 
v prvním roce, kdy výroba probíhala konečně 
bez větších výpadků, umožnila dodávat vozy 
s vyšší výbavou, a tedy i vyšší cenou a mírou zisku.

Škoda Auto dodala zákazníkům v roce 2023 
celkem 866 800 vozů, což bylo o 18,5 % víc 
než v předchozím roce, ale o 43,3 % (376 000 
vozů) méně než v rekordním roce 2019!!! Přesto 
fi nančně skupina Škoda Auto v roce 2023 dosáhla 
historicky rekordní tržby ve výši 26,5 miliardy eur 
(2022: 21,0 miliardy eur, 2019: 19,8 miliardy eur). 
Společnost výrazně zvýšila svůj provozní výsledek 
o 182,3 % na 1,8 miliardy eur (2022: 628 milionů, 
2019: 1,7 miliardy eur). Rentabilita tržeb byla také 
vyšší než vloni, a to 6,7 % (v roce 2022 činila 3 %, 
ale v roce 2019 8,4 %). Investice do vývoje se 
snížily o 4,8 % na 1,9 miliardy eur, což představuje 
7,2 % z tržeb. Společnost je schopna veškeré 
investice fi nancovat z vlastních zdrojů.

Škoda Auto posílila své postavení v Evropě, 
kde postoupila z 10. na sedmou pozici. Na všech 
významných trzích, kde působí Škoda Auto 
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ČEZ pokračuje v elektromobilizaci svých aut
ČEZ se zavázal k plné elektrifi kaci více 

než pěti tisíc osobních vozidel Skupiny ČEZ 
v  souladu s  technickým vývojem a  bez 
omezení provozu kritické infrastruktury 
do roku 2030. Na přelomu roku jejich 

počet překročil 150, další stovky přidá 
v  příštích letech.  Souběžně s  nákupem 
nových e-aut buduje ČEZ i interní dobíjecí 
infrastrukturu. Řidiči elektromobilů mají 
k  dispozici 140 dobíjecích wallboxů. 
V Praze v budově D3 byla spuštěna síť 42 
míst s wallboxy o výkonu 11 kW, 20 dalších 
se připravuje. Projekt testuje optimalizaci 
dobíjecích výkonů v čase, zkvalitní i správu 
autoparku. Systém pomůže provozovateli 
fi remní autodopravy lépe administrovat 
náklady na dobíjení fi remní fl otily na 
různých místech. Futurego umožňuje 
snadné přihlášení k dobíjení elektromobilu 
nejen ve wallboxu v  garáži, ale i  ve 
veřejné dobíjecí sítí ČEZ nebo v  rámci 
roamingu u  stanic jiných provozovatelů, 
dává přehled o  dobíjecích stojanech 
v dosahu nebo o cenách a nákladech 
za dobíjení. 

Banky drtí německé dodavatele v autoprůmyslu
Dodavatelé automobilek v Německu 

mají stále větší problém získat bankovní 
úvěr. Ukázal to průzkum poradenské fi rmy 
Oliver Wyman a Svazu automobilového 
průmyslu VDA mezi 74 dodavateli. Dvě 
třetiny společností uvedly, že v posledních 
třech letech pro ně bylo obtížnější získat 
financování. Při vysokých úrokových 
sazbách banky požadují větší zajištění nebo 
kratší lhůty splatnosti. „Zvýšení nákladů 
na fi nancování dopadá na společnosti 
v nepříznivé době, protože transformace 
s nuceným přechodem k elektromobilitě 
výrazně zvyšuje kapitálové požadavky. 
V  automobilovém průmyslu, který je již 
tak zasažen krizí, roste riziko bankrotů,“ 
řekl Maximilian Majic ze společnosti Oliver 
Wyman. Z  pohledu bank nastavené 
podmínky odrážejí vyšší riziko. „Je zásadní, 

že transformační rizika nemohou být 
financována výhradně prostřednictvím 
bankovních úvěrů. V  Německu a  celé 
Evropě by se mělo mobilizovat více 
soukromého kapitálu,“ vysvětlil výkonný 
ředitel bankovní asociace Heiner 
Herkenhoff .



než je výfukové potrubí. Kromě omezení emisí 
pevných částic z brzd a pneumatik Euro 7 také 
vyžaduje delší životnost akumulátorů elektrických 
vozidel – musí mít po osmi letech nebo 
160 000 km alespoň 72 % původní kapacity.

Podle nevládní organizace Transport and 
Environment jsou nové předpisy málo přísné. 
„Bohužel očekáváme, že environmentální přínos 
bude velmi omezený, pokud vůbec nějaký. 
Dokonce i požadavky na životnost akumulátorů 
jsou neuvěřitelně slabé a je nepravděpodobné, 
že by se jimi vůbec nějak výrazně změnilo. Politici 
ustoupili lobbování a upřednostnili rekordní zisky 
výrobců automobilů na úkor zdraví všech,“ 
řekla manažerka Transport & Environment Anna 
Krajinska.

Důležitým aspektem je obrácení důkazního 
břemene na výrobce při posuzování bezpečnosti 
softwaru před manipulací. Nová verze nařízení 
zajišťuje, že výrobci mohou omezit přístup 
k údajům o vozidle pouze za velmi přísných 
podmínek. To znamená, že opravy vozidla 
pomocí softwaru vozidla jsou pro nezávislé dílny 
stále možné. „Nová emisní norma je ambiciózní, 
ale proveditelná. Nové předpisy zajišťují, 
že výrobci mohou omezit přístup k údajům 
o vozidlech pouze za velmi přísných podmínek,“ 
řekl prezident Ústředního svazu německého 
automobilového průmyslu ZDK Arne Joswig.

Euro 7: schváleno, nespokojenost zůstává

Evropský parlament schválil dohodu 
o revidovaných emisních pravidlech pro osobní 
automobily, nákladní automobily a autobusy, 
nicméně tento předpis zůstává kontroverzní 
a zainteresované strany se přou o to, zda Euro 
7 jde v boji proti emisím příliš daleko nebo ne 
dostatečně daleko.

„Mým hlavním zájmem byl potenciální dopad 
jak na průmysl, tak na zákazníky. Je zásadní 
najít rovnováhu mezi ekologickými nevládními 
organizacemi, výrobci a  sociálními zájmy. 
Dohoda představuje spravedlivý a rozumný 
kompromis,“ řekl parlamentní zpravodaj Alexandr 
Vondra.

„Nic v Euro 7 se podstatně neliší od Euro 6. 
Smutnou pravdou je, že tato dohoda bude stát 
evropské občany životy. Ve velkých městech 
budou lidé umírat, protože zájmy automobilového 
průmyslu byly upřednostněny před lidskými 
životy,“ oponoval zástupce skupiny Levice Nikolaj 
Villumsen.

Asociace evropských výrobců automobilů 
ACEA uvedla, že prioritou zákonodárců by mělo 
být omezení počtu starších vozidel na silnicích 
a usnadnění nástupu novějších s lepší emisní 
technologií. ACEA ocenila zákonodárce za to, 
že se soustředili na emise z brzd a pneumatik, 
protože s posunem EU k ekologickým vozidlům 
bude většina emisí pocházet z jiných zdrojů, 
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Ferdus Expo: abyste nekupovali zajíce v pytli
Nakupování přes internet v posledních 

letech zažilo boom. Přesto jsou komodity 
a  odvětví, u  kterých je reálný kontakt 
s  osobní zkušeností víc než důležitý. 
Pořizování vybavení, zejména strojního, 
pro autoservis a pneuservis je nepochybně 
jedním z nich.

Historie fyzické prezentace sortimentu 
pneuservisních specialistů Ferdus 

v chropyňské centrále fi rmy má dlouholetou 
tradici. Původně skromný showroom 
v hlavní budově fi rmy ale koncem minulé 
dekády postupně přestával kapacitně 
stačit – přímo úměrně tomu, jak se rozšiřovala 
produktová nabídka. V  těsné blízkosti 
celého podnikového areálu. Vzniklo školící 
centrum Expo, čistý a praktický industriální 
prostor s  výstavní plochou přes 400 m2, 
do nějž se mohla konečně nastěhovat 
kompletní paleta zvedáků, zouvaček, 
vyvažovaček atd. EXPO zákazníkovi 
umožňuje si vybavení nejen prohlédnout, 
ale též prakticky vyzkoušet. Ferdus tímto 
zve všechny zájemce na prohlídku.

Evropský parlament podporuje těžší kamiony
Evropský parlament odhlasoval podporu 

delších a těžších kamionů na silnicích EU. 
Nový zákon bude rovněž harmonizovat 
přeshraniční pohyb těchto souprav. 
Podporuje standardizaci mezinárodních 
cestovních pravidel pro těžší kamiony 
a  umožnění členským státům mít na 
silnicích těžší kamiony a zároveň poskytovat 
pobídky pro společnosti přejít v příštích 
letech na vozidla s  nízkými emisemi. 
Evropská asociace silničních dopravců 
UETR uvedla, že současné nesrovnalosti 
mezi členskými státy ohledně maximální 
povolené velikosti kamionů znamenají, 
že náklad, který se v  jednom členském 
státě vejde do jednoho kamionu, musí být 
rozdělen mezi více kamionů, což vytváří 

víc emisí skleníkových plynů. Původním 
cílem návrhu Komise bylo usnadnit nástup 
elektrických nákladních vozidel zvýšením 
maximální povolené délky a  hmotnosti 
v  celé EU, aby mohly být vybaveny 
akumulátory těžšími než spalovací motory, 
aniž by bylo ohroženo množství nákladu. 
Podle návrhu by však všechny 44 t nákladní 
vozy bez ohledu na palivo mohly překročit 
hranice členských států.

více na 
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Průměrné stáří aut v ČR překonalo 16 let
Vozový park v  České republice vloni 

vykázal v  kategorii osobních aut stáří 
16,21 roku. Od počátku pandemie 
covidu stárne dvojnásobně rychleji než 
v  přechozích letech. Ročně se stáří aut 
zvýší o 3,5 měsíce. Ke konci loňského roku 
bylo v  České republice registrováno 6,6 
milionu osobních vozů. Za posledních 10 

let se jejich počet zvýšil o 1,8 milionu kusů, 
tedy o 37 %. „Stále čekáme, kdy se situace 
obrátí a stáří aut se začne snižovat. Zatím 
tomu ale nic nenasvědčuje, naopak je 
trend výrazně opačný. Před deseti lety 
bylo průměrné stáří osobních aut jen 13,78 
let. Věříme, že částečné obnovování 
vozového parku začne už v letošním roce 
a  tempo stárnutí se tak mírně zpomalí,“ 
říká Martin Pajer, ředitel společnosti Cebia. 
Podle Pajera ale není důvodem zvyšujícího 
se stáří aut jednoznačně špatná fi nanční 
situace řady domácností: „Určitý vliv to 
samozřejmě má. Na druhou stranu se 
zvyšuje i  počet aut, která lidé vlastní. To 
znamená, že lidé si nechají starší auto 
a k němu si pořídí novější.“

více na 
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Personální změna v českém Nissanu
Z  dobře informovaných zdrojů získal 

časopis Automakers dosud oficiálně 
nepotvrzenou zprávu, že s  březnem 
skončil ve funkci generálního ředitele 
Grand Automobile Central Europe Kft. 
(GACE) Vladimír Vošický. Podle vyjádření 
GACE, která do ČR dováží mimo jiné 
Nissany se jedná o  předem plánovaný 
krok. Funkci generálního ředitele GACE 
Vošický zastával od listopadu 2022. Za 
15 měsíců se mu podařilo dosáhnout 
mnoho úspěchů a přispěl k významnému 
zlepšení v oblasti prodeje, poprodejních 
služeb, rozvoje sítě i  značky. V minulosti 
18 let působil ve společnosti Ford Motor 
Company, a to i na mezinárodní úrovni. 

Prošel také Peugeotem. V letech 2010 až 
2019 šéfoval Hyundai Motor Czech. Za jeho 
éry se značka vyhoupla mezi tuzemskou 
importérskou špičku, ale „proslavila“ se také 
provokativními reklamními kampaněmi či 
soudními spory s vlastními dealery. Poté 

zastával tři a půl roku 
pozici  výkonného 
ředitele společnosti 
Kvarto, která zastupuje 
v Česku řadu značek 
v oblasti zemědělské 
a  stavební techniky, 
odkud jeho profesní 
cesta vedla k Nissanu/
GACE.
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z www.autoweek.cz.



Automobilky nezpochybňují zákaz 
spalovacích motorů

Evropské automobilky sdružené v  ACEA 
nebudou zpochybňovat zákaz aut s motory na 
fosilní paliva v roce 2035. V Ženevě to prohlásil 
generální ředitel Renault Group Luca de Meo, 
který je současně i prezidentem ACEA. Podle 
automobilek už nelze odejít od elektromobility.

Generální ředitel Renault a prezident ACEA 
Luca de Meo řekl, že zákaz prodeje aut na 
fosilní paliva od roku 2035 je proveditelný, pokud 
k tomu budou existovat správné podmínky. Zákaz 
fosilních paliv pro automobily má za cíl snížit emise 
CO2 v EU a přesunout individuální osobní dopravu 
na elektrická vozidla. Zpomalující růst poptávky 
po elektrických vozidlech zvýšil tlak na evropský 
automobilový průmysl, aby snižoval náklady 
a vyvíjel cenově dostupnější elektromobily, 
protože čínské automobilky přicházejí s levnějšími 
modely. Evropští výrobci automobilů opakovaně 
argumentují, že je zapotřebí víc vládních dotací 
a rozšiřování infrastruktury pro nabíjení, aby se 
poptávka po elektromobilech zvýšila a podpořilo 
se jejich masové přijetí.

Před několika dny šéfka Evropské komise 
Ursula von den Leyenová, která zákaz prosadila, 
překvapila připomenutím, že obecně kritizovaný 
zákaz prodeje aut s motory s nenulovými emisemi 
CO2 se ještě bude prověřovat v roce 2026.

„Evropští výrobci automobilů nebudou 
zpochybňovat rozhodnutí Evropské unie účinně 
zakázat vozidla na fosilní paliva od roku 2035 
bez ohledu na to, kdo vyhraje letošní volby 
do Evropského parlamentu. Odpovědností 
automobilového průmyslu jako vedoucích 
podniků není argumentovat proti nařízení. 
Nezpochybňujeme rok 2035. Zákaz aut na fosilní 
paliva v roce 2035 je potenciálně proveditelný, 
ale musí pro to být vytvořeny správné podmínky. 
Teď se do toho musíme pustit,“ řekl de Meo při 
tiskové konferenci na autosalonu v Ženevě

„Průmysl už do elektrifi kace investoval miliardy 
eur, což by bylo zbytečné, kdyby se od zákazu 
spalovacích motorů upustilo. Neexistuje způsob, 
jak by se průmysl mohl vrátit na začátek. Bylo by 
to špatné pro životní prostředí,“ řekl de Meo.

více na 
www.autoweek.cz



Generální ředitel Volkswagenu Oliver Blume 
na dotaz o poptávce po elektromobilech řekl: 
„Jde o budoucnost. Jsme dostatečně fl exibilní, 
abychom se přizpůsobili změnám na trzích. 
Ofenziva elektromobilů pokračuje. Neměli byste 
zpochybňovat všechno pokaždé, když zavane 
protivítr."

VW aktuálně musí dělat obojí: vyrábět nové 
elektromobily bez zanedbání spalovacích 
motorů, protože zatím pouze Evropa určila 
datum vyřazení spalovacích motorů. Čína, 
Severní Amerika – s výjimkou Kalifornie – a Jižní 
Amerika se stále vyhýbají pevnému datu. VW 
investuje 130 miliard eur do vývoje elektromobilů 
ale i 50 miliard do spalovacích motorů, protože 
na mnoha trzích je konec spalovacího motoru 
zatím v nedohlednu. Oliver Blume k tomu řekl:
„Tato fl exibilita je naší reálnou konkurenční 
výhodou pro to, abychom byli úspěšní 
i v budoucnu.“ 

Koncern VW bilancoval

Dodávky vozů koncernu Volkswagenu 
zákazníkům vzrostly v roce 2023 o 12 % na 9,24 
milionu. Provozní zisk dosáhl 25,8 miliardy eur po 
očištění. Pozoruhodné je, že fi nanční výsledky 
koncernu jsou navzdory problémům v Číně 
a přes pokles počtu prodaných i vyrobených 
vozidel lepší než v „předcovidovém“ roce 2019. 
VW očekává, že rostoucí prodej vozidel pomůže 
kompenzovat ztráty v jeho softwarové jednotce 
Cariad, která za rok 2023 vykázala provozní ztrátu 
ve výši 2,4 miliardy eur.

Volkswagen se připojuje ke svým konkurentům 
ve varování před náročným rokem. Finanční 
ředitel Arno Antlitz uvedl: „Obecná ekonomická 
situace zůstává náročná, ale jsme přesvědčeni, že 
v roce 2024, navzdory utlumeným ekonomickým 
vyhlídkám a intenzivní konkurenci dosáhneme 
3% nárůst prodeje vozů. Nový rok začal s jasně 
pozitivním trendem ve srovnání se začátkem 
loňského roku.“

Volkswagen uvedl, že v  nadcházejících 
měsících očekává zvýšení objednávek vozů 
v západní Evropě od nových modelů, včetně 
plně elektrických. Skupina plánuje představení 
rekordních 30 nových modelů s během roku 
2024. Mnoho z nich budou elektricky poháněná 
vozidla.

Uvedení nových elektromobilů přichází 
v  době, kdy poptávka po nich zpomaluje. 

více na 
www.autoweek.cz
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Brát veřejné mínění vážně

více na 
www.autoweek.cz

Vítejte u přehledu Euractivu z oblasti dopravy 
v Evropě.

O nechvalně proslulém nařízení EU, které od 
roku 2035 zakáže prodej nových automobilů 
poháněných spalovacími motory, se v Evropě 
stále vedou vášnivé diskuse. Nový průzkum, 
uskutečněný v Německu, Francii a Polsku, ukazuje, 
že ve všech zemích jde o nejméně oblíbenou 
klimatickou politiku, a to i za opatřeními, jako 
jsou zdražení benzinu a nafty prostřednictvím 
vyšších cen uhlíku. Není proto divu, že německé 
konzervativní strany CDU a CSU v manifestu 
k volbám do EU požadují jeho zrušení.

I když političtí oponenti okamžitě kritizovali 
strany za to, že ustoupily od klimatické agendy EU, 
stojí za to podívat se trochu dál. Předseda CDU 
Friedrich Merz a kandidátka na šéfku Evropské 
komise Ursula von der Leyenová na otázku co je 
ústřední bod klimatické politiky EU toto opatření 
obhajovali a tvrdí, že pomáhá společnostem 
připravit se na klimatickou neutralitu.

Takže i když se těžiště veřejné debaty přesune 
ke konkurenceschopnosti a hospodářskému 
růstu, je nepravděpodobné, že by politika 

v oblasti klimatu byla zcela opuštěna. Větší 
otázkou je, zda zůstane na svém místě až začnou 
kousat v každodenním životě, jako například 
v roce 2027, kdy nová cena uhlíku u silničních 
paliv výrazně zvýší ceny benzinu a nafty v celé EU.

Zájemci o posun klimatické agendy kupředu 
by měli začít včas připravovat dobré koncepty 
sociálních kompenzací – vzít vážně sentiment 
veřejnosti by bylo dobrým prvním krokem.

Krátce
Francouzské národní železnice SNCF vyzývají 

k investicím do infrastruktury
Zvýšení konkurenceschopnosti železniční 

dopravy, investice do infrastruktury a ekologizace 
dopravy jsou hlavní priority francouzské státní 
železniční společnosti SNCF podle jejího 
manifestu s doporučeními pro příští Evropskou 
komisi a Evropský parlament.

Česká vláda odhalila plány na novou továrnu 
na akumulátory, jméno investora ale tají

Plány na výstavbu „gigatovárny“ na výrobu 
akumulátorů pro elektromobily v hodnotě 7,9 
miliardy eur zahraničním investorem, jehož jméno 
se tají, na Karvinsku zveřejnila vláda ČR.

více na 
www.autoweek.cz



také tvrdší konkurenci z Číny a USA, zvýšeným 
nákladům na podnikání v Evropě a nesourodému 
regulačnímu rámci, který nevyhnutelně 
podkopává konkurenceschopnost Evropy.

Podle ACEA je důležité připomenout, že došlo 
k výraznému pokroku, kdy se emise vozidel snížily 
o 90 % mezi první normou Euro a první verzí Euro 6. 
Je toho hodně, na co mohou být výrobci vozidel 
a tvůrci politik až dosud společně hrdí. Ale aby 
si politici skutečně uvědomili, čeho chce Euro 7 
dosáhnout, musí udělat víc pro nahrazení 
starších, více znečišťujících vozidel na silnicích 
novějšími modely vybavenými nejpokročilejší 
emisní technologií. Nejde jen o  pobídky 
k posílení zavádění novějších vozidel, ale také 
o vytvoření holistického regulačního rámce, 
který udrží mobilitu dostupnou pro všechny 
Evropany.

Osoby s  rozhodovací pravomocí budou 
muset stále rozhodovat o klíčových prvcích 
prostřednictvím sekundárních právních předpisů 
a  je třeba vhodným způsobem napravit 
několik důležitých nesrovnalostí v textu. ACEA 
bude i nadále pracovat na zajištění realistické 
a přiměřené normy Euro 7, která vyvažuje zájmy 
životního prostředí a konkurenceschopnost.

Dohoda Euro 7 překonává velkou překážku 
a posiluje pozici Evropy jako světového lídra 
v oblasti emisních norem. Uvádí to Asociace 
evropských výrobců automobilů ACEA.

Hlasování Evropského parlamentu o Euro 7 
upevňuje pozici Evropy jako globálního určovatele 
emisních norem pro osobní automobily, užitková 
vozidla, nákladní automobily a autobusy.

„Hlasování o Euro 7 se zaměřilo na to, na čem 
nejvíce záleží – na záležitosti orientované na 
budoucnost, jako jsou emise brzd u automobilů 
a  dodávek a  požadavky na akumulátory 
elektrických vozidel. Ale nenechte se mýlit: 
Euro 7 stále zpřísňuje emise výfukových plynů 
a testovací postupy. Zejména výrobci nákladních 
vozidel a autobusů budou čelit výrazně přísnějším 
pravidlům, protože již nyní čelí stoupání do kopce, 
aby splnili rychle se blížící cíle dekarbonizace 
do roku 2030, pokud nebudou existovat životně 
důležité podmínky,“ uvedla generální ředitelka 
Asociace evropských výrobců automobilů ACEA 
Sigrid de Vriesová.

ACEA  připomíná, že přední světové emisní 
normy přicházejí v  kritickém okamžiku, kdy 
evropský automobilový průmysl přechází od 
spalovacích motorů k elektrickému pohonu. Čelí 

ACEA vítá dohodu o Euro 7

více na 
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Díky za klukovské sny

nebo ve zlém, je příjemné se dívat i po 50 letech, 
zatímco Miura mě tak trochu štve.“

Dvě z  Gandiniho kreací si ve své době 
vysloužily označení jako nejkrásnější auto všech 
dob – Lamborghini Espada a  Alfa Romeo 
Montreal. A k tomu vytvořil i legendy Lancia 
Stratos nebo Lamborghini Countach. Jeho díly 
byla i malá auta jako Fiat X1/9 nebo Renault 5 
Turbo.

Jeho designérským podpisem byl klínovitý 
tvar – počínaje koncepty Marzal (1967) a Carabo 
(1968). Podílel se i na designu sériových vozů 
jako bylo první BMW řady 5 (E12), které vzniklo na 
základě konceptu Garmisch, Autobianchi A112, 
Fiat 132 nebo první Volkswagen Polo.

V roce 1979 opustil Bertoneho a pokračoval 
v práci na samotě svého venkovského domu ze 
17. století. Spolupracoval přímo s automobilkami, 
ale jeho jméno zůstávalo skryté za jeho prací. 
Tak se podílel na vzniku vozů jako Citroën BX, 
Renault 5 Turbo a Supercinq nebo několik modelů 
Maserati.

Později už byl frustrován nedostatkem vize 
v  automobilového průmyslu. „Co se týče 
stylu, musíte vytvořit emoce. Bez nich je auto 
k ničemu,“ řekl v jednom z řídkých rozhovorů 
Když v roce 1912 Carozzeria Bertone slavila sto let 
existence, skrýval se mezi hosty a brzy se vytratil...

Marcello Gandini zemřel ve věku 85 let. 
Odešel jeden z nejvýznamnějších návrhářů 
druhé poloviny 20. století, kouzelník, který dokázal 
v klucích probouzet sny. Díky za ně.

Marcello Gandini nebyl jen designér, byl 
tvůrcem snů. Plakáty s jeho výtvory půl století 
zdobily stěny klukovských pokojů. Přitom jen 
málokdo věděl, kdo je tvůrcem aut jejich 
snů se jmény, která dokáží rozbušit jejich 
srdce i s odstupem desítek let: Miura, Stratos, 
Countach... Práce Marcella Gandiniho se totiž 
většinou skrývala pod značkou Carozzeria 
Bertone. 

G a n d i n i h o  ka ro s e r i e  p ř i n á š e l y 
nepřekonatelnou vyváženost mezi elegancí 
a agresivitou. Jeho styl inspiroval generace 
designérů, ale jeho kouzlu se nikdo nedokázal 
ani přiblížit. Vše začalo s Lamborghini Miura. Při 
oslavě 60 let od jejího vzniku řekl: „Když jsem 
navrhoval Miuru, bylo pro mě a Bertoneho 
důležité udělat něco nového, co bylo přijatelné 
pro všechny. Miura proto byla agresivní, ale měla 
měkkost. Byl to začátek mé kariéry, takže jsem 
musel být opatrný. Potom jsem však chtěl dělat 
něco úplně jiného. Na Countach, ať už v dobrém 
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